



National Defence
National Defence Headquarters
Ottawa, Ontario
K1A 0K2

Défense nationale
Quartier général de la Défense nationale
Ottawa (Ontario)
K1A 0K2

28 July 2021

Dear Warden Hicks,

Notification Regarding TransCanada Energy Corporation Ltd. Proposed Pumped Storage Project at DND's 4th Canadian Division Training Centre Meaford

I am writing to inform you of the recent determination made by the Minister of National Defence concerning the TransCanada Energy Corporation Ltd. (TC Energy) proposed hydroelectric pumped storage project at the 4th Canadian Division Training Centre (4 CDTC) in Meaford, Ontario. As you may know from previous correspondence, the Department of National Defence (DND) has allowed short-term access to TC Energy to conduct preliminary assessments regarding the proposed project. DND has authority over third-party access to Defence Establishments, and is not a proponent of the proposed project, nor can it approve the project on behalf of the Government of Canada. Following the completion of a preliminary assessment of impacts to military operations and training, DND has determined that the proposed project could mutually coexist at 4 CDTC subject to TC Energy's assurances that its construction and operation will not cause negative impacts on the Canadian Armed Forces (CAF).

DND has signed an Agreement in Principle with TC Energy to outline our mutual expectations the proposed project proceeds through the necessary regulatory approvals process. Before the project could proceed, all regulatory conditions, including necessary impact assessments, federal approvals and a license under the *Dominion Water Power Act* (DWPA) would need to be met, while avoiding impacts on military operations and training.

DND now anticipates that TC Energy will begin the necessary Impact and Environmental Assessment processes with both the federal and provincial governments. Once initiated, these processes could take approximately three years. Should TC Energy submit an initial project description to the Impact Assessment Agency of Canada (IAAC) and the Impact Assessment proceeds, future consultation on TC Energy's Proposed Pumped Storage Project may occur under the Impact Assessment process.

Notably, DND considers that the proposed location of the pumped storage hydroelectric facility could only be accommodated operationally if certain infrastructure within the 4 CDTC is relocated. As a result, DND will be conducting various reviews, studies, and environmental assessments, including an Environmental Effects Determination under the federal *Impact Assessment Act* to determine whether the relocation of infrastructure elsewhere on the existing property is feasible.



National Defence
National Defence Headquarters
Ottawa, Ontario
K1A 0K2

Défense nationale
Quartier général de la Défense nationale
Ottawa (Ontario)
K1A 0K2

Should you have any questions, concerns or would like to arrange a teleconference with DND to discuss further, please do not hesitate to contact Directorate Real Property Services, DND at PSP4CDTCConsultationsPSPCI4DIV@forces.gc.ca.

Sincerely,

David Thompson
Director General, Portfolio Requirements
Assistant Deputy Minister (Infrastructure and Environment)



Le 28 juillet 2021

Monsieur Hicks,

Avis concernant le projet hydroélectrique de stockage par pompage de TransCanada Energy Ltd. au Centre d'instruction de la 4^e Division du Canada à Meaford, appartenant au ministère de la Défense nationale

Je vous écris pour vous informer de la récente décision prise par le ministre de la Défense nationale concernant le projet hydroélectrique de stockage par pompage (PHSP) proposé par TransCanada Energy Corporation Ltd. (TC Energy) au Centre d'instruction de la 4^e Division du Canada (CI 4 Div CA) à Meaford, en Ontario. Comme vous le savez dans nos correspondances antérieures, le ministère de la Défense nationale (MDN) a autorisé un accès à court terme à TC Energy pour effectuer des évaluations préliminaires liées au projet. Le MDN a autorité en matière d'accès des tiers aux établissements de la Défense, mais il n'est ni le promoteur du projet proposé ni l'autorité approbatrice au nom du gouvernement du Canada.

À la suite d'une évaluation préliminaire des répercussions sur les opérations et l'instruction des militaires, le MDN a établi que le projet peut avoir lieu au CI 4 Div CA sous certaines réserves. En effet, TC Energy doit garantir que la construction et l'exploitation de l'installation n'auront pas de répercussions négatives sur les Forces armées canadiennes.

Le MDN et TC Energy ont signé une entente de principe qui décrit leurs attentes mutuelles à l'heure où le processus d'approbation réglementaire du projet est en cours. Pour que le projet aille de l'avant, toutes les conditions réglementaires devront être remplies, avec parmi elles les évaluations d'impact requises, les approbations fédérales, de même que le permis en vertu de la *Loi sur les forces hydrauliques du Canada*. En plus toute répercussion sur les opérations et l'instruction des militaires devra être évitée.

Le MDN s'attend maintenant à ce que TC Energy lance les processus d'évaluation d'impact et d'évaluation environnementale nécessaires auprès des gouvernements fédéral et provincial. Ces processus pourraient durer environ trois ans. Si TC Energy soumet une description initiale du projet à l'Agence d'évaluation d'impact du Canada (AEIC) et que l'évaluation d'impact a lieu, une consultation future concernant les répercussions potentielles du projet hydroélectrique de stockage par pompage proposé par TC Energy en parallèle du processus d'évaluation d'impact pourrait avoir lieu. Vous serez informé lorsque ce processus commencera.

Il faut noter que le MDN considère l'emplacement proposé pour l'installation hydroélectrique de stockage par pompage comme ne pouvant pas convenir sur le plan opérationnel à moins de déplacer certaines infrastructures du CI 4 Div CA. Par conséquent, le MDN effectuera divers



National Defence
National Defence Headquarters
Ottawa, Ontario
K1A 0K2

Défense nationale
Quartier général de la Défense nationale
Ottawa (Ontario)
K1A 0K2

examens, études et évaluations environnementales, dont une détermination des effets environnementaux aux termes de la *Loi sur l'évaluation d'impact* du gouvernement fédéral, afin de savoir s'il est possible de déplacer l'infrastructure ailleurs sur la propriété.

Si vous avez des questions ou des inquiétudes, ou si vous désirez organiser une téléconférence avec le MDN pour discuter plus en détail de ce dossier, n'hésitez pas à communiquer avec La direction des services des biens immobiliers, MDN à PSP4CDTCConsultationsPSPCI4DIV@forces.gc.ca.

Je vous prie d'accepter mes salutations les plus cordiales.

David Thompson
Directeur général – Exigences du portefeuille
Sous-ministre adjoint (Infrastructure et environnement)